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صفخریدتایرکوتاهمیشود؟
در حالی که طی چند هفته اخیر، موضوع عرضه لاستیک  و 
صف های طولانی خرید برای مشتریان دردسرساز شده و حتی 
حجم بالای تقاضا، فروش اینترنتی را برای مدت کوتاهی متوقف 
کرد، دبیر هیات عالی نظارت بر سازمان های صنفی وزارت صمت 
ضمن تاکید بر تسهیل شرایط با خرید اینترنتی، علت عمده 
صف های طولانی خرید لاستیک را برخی اجبارها دانسته که 
اکنون با برداشته شدن آنها احتمالا صف ها هم جمع خواهد شد. 

به گزارش ایسنا، اخیراً موضوع عرضه لاستیک ها و بحث توقف 
عرضه کوتاه مدت صرف آنکه، نحوه توزیع با میزان بالای تقاضا 
هماهنگ شود، مطرح شد. در حالی که عنوان شده بود سایت های 
فروش اینترنتی لاستیک  متوقف شده است، رئیس انجمن صنفی 
صنعت تایر روشنگری کرد که این توقف عرضه  کوتاه مدت و صرفا 
به سبب فراهم شدن شرایط عرضه است؛ با توجه به افزایش حجم 
تقاضا و رشد میزان خرید، به گونه ای که ظرفیت پست برای آن 
کافی نبود، فروش اینترنتی برای مدتی کوتاه بسته شد تا پس از 
جابه جایی خریدهای صورت گرفته، فروش از سر گرفته شود. 
به دنبال این موضوع، اوایل هفته گذشته، رئیس اتاق اصناف 
ایران ضمن اشاره به اینکه در حال حاضر امکان عرضه بیش از 
دو حلقه لاستیک به خودروها وجود ندارد، خاطرنشان کرد که 
با تدابیر اندیشیده شده نظیر افزایش تولید، راه اندازی خطوط 
جدید تولید و ترخیص تایرهای وارداتی از گمرک، طی ماه های 
آینده، محدودیتی برای فروش لاستیک وجود نخواهد داشت و 
بدین ترتیب مالکان خودروها می توانند لاستیک مورد نیاز خود را 
تامین کنند. با توجه به اهمیت این موضوع و مطرح شدن آن طی 
یک هفته گذشته، میز اقتصاد شبکه خبر روز گذشته )جمعه 17 
آذر ماه( به موضوع عرضه لاستیک ها اختصاص داشت و موضوع 
کاهش صف های طویل خرید دولتی لاستیک مورد بررسی قرار 
گرفت. در این برنامه، غلامعلی مهدوی- دبیر هیات عالی نظارت بر 
سازمان های صنفی وزارت صنعت، معدن و تجارت- ضمن اشاره 
به اینکه فروش اینترنتی لاستیک از گذشته هم مرسوم بوده است، 
گفت: در برخی استان ها به صورت آزمایشی اجرا شد که مشکلاتی 
هم طبیعتا داشته است. در حال حاضر بحث سامانه جامع تجارت 
و عرضه شفاف مطرح است و در بستر این سامانه، کل زنجیره تولید 
شامل تولید، تامین تا توزیع، ثبت می شود و در نهایت در مرحله 
فروش برای مصرف کننده نیز اطلاعات ثبت می شود. وی ادامه 
داد: واحدهای صنفی در سامانه جامع، دارای کدنقش هستند؛ 
در گذشته فیلدهای اجباری وجود داشت و کدملی و شماره تلفن 
خریدار هم بایستی ثبت می شد، اما اکنون این نحوه فروش تسهیل 
شده است. این مقام مسئول در وزارت صمت در رابطه با شیوه 
خریدهای اینترنتی، خاطرنشان کرد: فروش اینترنتی لاستیک نیز 
بخشی از شبکه توزیع است که آن ها نیز صنفی و زیر نظر اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی فعالیت می کنند اما اینکه بخواهیم صرفاً 
و منحصراً فروش لاستیک به صورت اینترنتی انجام شود، چنین 
موضوعی نخواهد بود و محدودیت هایی قائل خواهیم بود. مهدوی 
در رابطه با مشکلات و دردسرهای فعلی فروش اینترنتی تصریح 
کرد: در حال حاضر تاکید ما بر این است که بایستی از تمام ظرفیت 
شبکه توزیع استفاده شود، در کنار فعالیت کسب وکارهای مجازی 
و فروش اینترنتی، از ظرفیت فروش شبکه سنتی نیز بایستی 
استفاده شود. در شبکه سنتی، اطلاعات فروش و... بایستی در 
سامانه جامع تجارت ثبت شود؛ همان طور که اشاره شد، پیش تر 
فیلدهای اجباری اضافه بود که روال کار را با کندی همراه و منجر 
به ایجاد صف  می شد که اکنون برداشته و کار تسهیل شده است. 

واردکردنکداحرازاجبارینیست
 دبیر هیات عالی نظارت بر سازمان های صنفی وزارت صمت 
یادآور شد: در گذشته زمانی که فردی قصد خرید لاستیک داشت، 
بایستی اطلاعاتی نظیر کدملی، شماره تلفن همراه، شماره شاسی 
خودرو را وارد می کرد و سپس کد احراز به شماره تلفن خریدار 
ارسال می شد که باید کد احراز هم وارد سامانه می شد که همین ها 
سبب کندی و شکل گیری صف های خرید می شد؛ اما در حال 
حاضر وارد کردن پنج رقم آخر شماره شاسی کفایت می کند و 
دیگر ثبت کد احراز ضروری نیست.  وی ادامه داد: همین تسهیل 
روند کار، سبب می شود که کندی برطرف شود و زمان کمتری 
برای خرید صرف شود. احتمال می دهیم که صف های طولانی به 
همان اجبار وارد کردن کد احراز باز می گشت که اکنون اختیاری 
شده است و سرعت فروش احتمالا بالا خواهد رفت. مهدوی با بیان 
اینکه در حال حاضر در کل کشور، اتحادیه های متعددی برای 
توزیع لاستیک و روغن هستند، تصریح کرد: این  اتحادیه ها تاکنون 
تشکل کشوری نداشتند؛ بنابراین با اتاق اصناف ایران همکاری و 
هماهنگی صورت گرفت تا کمیسیون تخصصی لاستیک و روغن 
در کل کشور تشکیل شود؛ زمانی که تشکل کشوری و کمیسیون 
تخصصی شکل گیرد، برای کل کشور می توانند تصمیم گیری کند. 

استعلامهایسامانهجامعتجارت
 در ادامه این میزدگرد، محمود بنانژاد - دبیرکل اتاق اصناف 
ایران- ضمن تاکید بر اینکه در جایی که عرضه و تقاضا در تعادل 
نیست و تطبیق ندارد، استفاده از سامانه ها برای کنترل بازار بوده و 
قاعدتا بایستی ابراز نظارتی را قوی تر کنیم، اظهار کرد: یکی از این 
سامانه های نظارتی که وزارت صمت، بسیار خوب به آن ورود کرد 
و در بسیاری از اقلام ابزار خوبی برای نظارت است، سامانه جامع 
تجارت است. اطلاع رسانی ها صورت گرفت و همه صنوف، کدنقش 
دریافت کردند و بخش اینترنتی هم از این قاعده مستنثنی نبوده 
و بایستی کدنقش را دریافت می کرده تا حلقه ها از تولید تا عرضه 
کنترل شود. وی ادامه داد: اما مشکلی که وجود دارد این است که 
شاخص های خاصی برای این نظارت ها بایستی در نظر گرفته 
می شد؛ همچون همین کد احراز که اشاره شد و روند سامانه را کند 
می کرد؛ در نهایت اما در جلسه هفته گذشته به این نتیجه رسیدند 
که با توجه به اینکه عرضه در بازار هم بهتر شده، فعلا این الزام 
ثبت کد احراز را حذف کنند و کار را سرعت بیشتری دهند. باری 
بر دوش سامانه جامع تجارت افتاده که سبب کند شدن فرآیندها 
شده است. بنانژاد خاطرنشان کرد: در حال حاضر مشکلی که در 
سامانه جامع تجارت با آن مواجه هستیم این است که زمانی که 
مشتری کدملی خود را وارد می کند، بایستی استعلام مشخصات 
از ثبت احوال و شماره تلفن همراه وارد شده مطابقت داشته باشد؛ 
این نیز زمانبر است؛ بنابراین مشکل تنها از سمت سامانه جامع 
تجارت نیست و لینکی است که با سایر سامانه ها وجود دارد. اتاق 
اصناف تهران، میز خدمتی با حضور نماینده سازمان حمایت 

تشکیل داد، ایرادات سامانه مطرح شد و یکسری هم رفع شد. 

اخبار

افتشاخصبورس
بازار سرمایه در اولین روز هفته منفی شد؛ به 
طوری که شاخص کل با کاهش 1۰ هزار و یک 
واحد به عدد دو میلیون و 1۶1 هزار واحد رسد. 
بورس اوراق بهادار تهران در اولین روز هفته با 
افت مواجه شد. دیروز شاخص کل بورس 1۰ 
هزار و یک واحد کاهش یافت و به دو میلیون 
و 1۶1 هزار واحد رسید. این دومین روز کاری 
منفی بورس پس از چهارشنبه هفته گذشته 
محسوب می شود؛ در حالی که از یکشنبه دو 
هفته قبل تا چهارشنبه هفته گذشته بازار 
مثبت شده بود. دیروز شاخص کل هم وزن نیز 
۲۶۳7 واحد افت کرد و به 7۴۴ هزار و ۶۵۸ 
واحد رسید. در بازار سرمایه دیروز ۴۰1 هزار و 
۹۰ معامله به ارزش ۵۰۶1 میلیارد تومان انجام 
شد. فولاد، جم، شستا، حکشتی، خودرو، فارس 
و رمپنا بیش ترین تاثیر را بر شاخص کل بورس 
داشتند که به جز جم، سایر نمادها منفی شدند. 
خگستر، فولاد، ثشاهد، شستا، ذوب، خودرو 
و حکشتی نیز از جمله نمادهای پرتراکنش 
بودند. فرابورس ایران اما روز شنبه ۳۳ واحد 
افزایش یافت و شاخص کل فرابورس به ۲۶ 
هزار و ۲۳۰ واحد رسید. همچنین ۲۶۶ هزار و 
۸1۹ معامله به ارزش ۴۴7۴ میلیارد تومان در 
فرابورس دیروز انجام شد. کگهر، انتخاب و فصبا 
از نمادهای مثبت تاثیرگذار و در مقابل، آریا، 
هرمز، زاگرس و خاور از جمله نمادهای منفی 
تاثیرگذار بر شاخص فرابورس بودند. فصبا، 
کمرجان، کرومیت و وسپهر نیز از نمادهای 
پرتراکنش فرابوس محسوب شدند که همگی 

مثبت به کار خود پایان دادند. 

ورود»درهم«
بهمبادلاتایرانوروسیه

 هر چند روسیه هنوز در گروه کشورهایی 
که اصلی ترین و بزرگ ترین مقصد صادرات 
کالاهای غیرنفتی ایرانی را تشکیل می دهند 
قرار نگرفته است، اما شرکت های ایرانی از 
سال 1۳۹7 تاکنون تلاش چشمگیری برای 
توسعه صادرات به بازار این کشور از خود 
نشان داده اند و در پی همین تلاش ها حجم 
صادرات ایران به این کشور در چند سال 
گذشته رشد چشمگیری داشته است.کامبیز 
میرکریمی، نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
و روسیه در گفت وگو با ایلنا این موضوع 
را تشریح کرد و گفت: روسیه بازار بزرگی 
است که سالانه بیش تر از ۲7۰ میلیارد دلار 
کالا وارد می کند، با این حال  تا سال 1۳۹7 
ارزش صادرات ایران به روسیه در بهترین 
حالت به ۵۰۰ میلیون دلار هم نمی رسید و 
سال 1۳۹7 ارزش صادرات ایران به روسیه 
۲7۲ میلیون دلار شد.وی افزود: در سال 
1۳۹۸ موافقت نامه تجارت آزاد بین ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا امضا شد؛ روسیه، 
بلاروس، قزاقستان، قرقیزستان و ارمنستان 
اعضای این اتحادیه را تشکیل می دهند. با 
امضای این توافق نامه تعرفه های گمرکی 
کاهش چشمگیری پیدا کرد و حتی در 
شماری از کالاها به صفر رسید.میرکریمی 
ادامه داد: در همان سال نخست پس از 
امضای این توافق نامه ارزش صادرات ایران 
به روسیه ۶۲ درصد افزایش یافت و ارزش 
آن از ۴7۲ میلیون دلار بالاتر رفت. در سال 
1۳۹۹ نیز با وجود شیوع کرونا و بسته شدن 
مرزها ارزش صادرات ایران به روسیه از ۵۰۰ 
میلیون دلار بیشتر شد. در سال 1۴۰1 نیز 
ارزش صادرات ایران به روسیه بیش از 
7۰۰ میلیون دلار شد و پیش بینی می شود 
این رقم تا پایان امسال به یک میلیارد دلار 
برسد.نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
روسیه اظهار کرد: همچنین پیش بینی 
می شود روند صعودی جریان صادرات ایران 
به روسیه در سال آینده ادامه داشته باشد و 
حتی تقویت شود زیرا موافقت نامه تجارت 
آزاد با اوراسیا در دی ماه امضا می شود و با 
امضای این موافقت نامه تعرفه های صادرات 
و واردات بین ایران و کشورهای عضو اتحادیه 
به صفر می رسد، این امر جهش بزرگی در 
صادرات کالا را رقم خواهد زد.وی همچنین 
خاطرنشان کرد: با این حال زیرساخت های 
تجاری ایران برای اجرای این جریان 
افزایشی از صادرات کافی نیست بنابراین 
جهش حجم صادرات به شکل گیری صف 
کامیون های ایرانی در مرزها انجامیده است.

میرکریمی در ادامه انواع ارزهایی که در 
تجارت ایران و روسیه استفاده می شود را 
شرح داد و گفت: برخی از شرکت های ایرانی 
با روبل روسی با این کشور معامله می کنند 
اما ارزهای همچون درهم، دلار و یورو هم در 
معاملات برقرار هستند، شماری از شرکت ها 
هم با رمزارز تجارت می کنند، با این حال 
فرهنگ تجارت با رمزارز هنوز جا نیفتاده 
و البته رمزارزها هم نوسان زیادی دارند و 
این موضوع ریسک معاملات را بالا می برد، 
بنابراین تعداد شرکت هایی که با استفاده از 
این ارز معاملات را پیش می برند کم است 
و این معاملات صورت رسمی ندارد.  این 
عضو اتاق بازرگانی در ادامه از دونرخی 
بودن ارز در ایران به عنوان مشکلی جدی 
در تجارت یاد کرد و گفت: آنچه بیش از هر 
چیز می تواند توسعه صادرات ایران به روسیه 
را دچار چالش کند دونرخی بودن ارز در 
ایران و فاصله قیمت دلار در بازار رسمی و 

غیررسمی داخل کشور است.

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: افزایش قیمت بدون 
مجوز نان به ویژه نان سنگک چندی است که به ویژه در 
کلانشهرها به گوش می رسد. این در حالی است که دولت 
اعلام می کند طی دو سال گذشته تلاش کرده است تخلفات 
حوزه آرد و نان را با استفاده از دستگاه های کارت خوان 
مخصوص فروش نان، کنترل کند اما در بیشتر نانوایی ها 
به رغم استفاده از این کارت خوان ها، تخلفات در قیمت نان 
همچنان ادامه دارد. اما به گفته مسئولان افزایش قیمت نان 
سنگک در تهران مدت هاست که از حدود ۵ هزار تومان با 
اضافه کردن کمی کنجد به 1۰ هزار تومان افزایش می یابد. 
کارشناسان و  مسئولان در این باره معتقدند افزایش قیمت 
نان به هیچ وجه با افزایش قیمت دیگر کالاها و خدمات در 
سطح کشور تناسب ندارد و از این رو برخی از نانوایان ناچار 
تخلفاتی انجام می دهند که البته با وجود بازرسان مجبور به 
پرداخت جرایم سنگینی می شوند که ادامه فعالیت با وجود 
گرانی های گسترده با قیمت قدیمی نان را برای آنها را دشوار 

ساخته است. 
  مجوز گرانی محدود برای آزادپزان

محمد سلیمانی، رئیس اتحادیه نانوایان تهران درباره 
افزایش قیمت نان در تهران گفت: در خصوص افزایش قیمت 
نان در تهران هیچ مصوبه و مجوز جدیدی صادر نشده است. 
در حال حاضر نان به دو صورت آزادپز و یارانه ای صورت 
می گیرد و نانوایان آزادپز مجاز هستند که با توجه به عرضه و 
تقاضا و درخواست مشتریان در اندازه و یا افزایش آیتم های 
مختلف مثل کنجد بیشتر و یا... قیمت نان را به شکل توافقی 
افزایش دهند اما در مدل یارانه ای در یک سایز و یک شکل 
پخت صورت می گیرد و نانوایان اجازه افزایش قیمت را ندارند. 
او افزود: قیمت گذاری متنوع برای برخی از نان ها مثل نان 
سنگک نیز در یک محدوده خاصی با توجه به تغییر کیفیت 
پخت نان صورت می گیرد ولی این افزایش قیمت هم خارج 
از محدوده خاص انجام نمی شود هرچند تعداد نانوایی های 
آزادپز نیز در سطح شهر تهران محدود است و البته همان 
تعداد نانواها هم برای رعایت حال مردم و مشتری مداری 
قیمت نان خود حتی با کیفیت درخواستی مشتری حتی 
پایین تر از هزینه تمام شده به دست مشتری می رسانند در 
غیراینصورت مردم هم خریدار نان های گرانتر از حد معمول 

نخواهند بود. 
  فشار گرانی ها و تخلفات اجباری نانواداران 

سلیمانی اضافه کرد: قیمت نان با توجه به موج گرانی ها 
در اکثر اقلام اساسی و غیراساسی مدت های زیادی است که 
افزایش پیدا نکرده و از این رو نانوایان با وجود افزایش بسیاری 
از اقلام مانند، اجاره مغازه، قیمت آب و برق، دستمزد کارگران 
همچنان در نهایت تعامل با دولت و رعایت حال مردم، مشغول 
به خدمات رسانی و پخت نان با قیمت های گذشته هستند 
اما قطعاً در این مسیر فشارهای اقتصادی و مشکلاتی که 
وجود دارد گاهی برخی از نانوایان را ناچار به افزایش قیمت و 
تخلف می کند و به نظر می رسد بهتر است قیمت نان با توجه 
به شرایط حاکم بر کشور نیز به طور معقول و منطقی افزایش 
پیدا کند، هرچند بدیهی است که افزایش قیمت غیرقانونی و 

تخلف تایید نمی شود. 
  جرایم سنگین برای نانوایان متخلف و بازماندن از 

ادامه کار
رئیس اتحادیه نانوایان سنگک در تهران ادامه داد: بازرسان 
با نظارت در بازار نان، بر رعایت قیمت های اعلام شده و کیفیت 
پخت نان نظارت تام دارند ولی با وجود تاکید بازرسان مبنی بر 
عدم افزایش قیمت نان، در مواردی که تخلفی صورت گیرد، ملزم 
به پرداخت جریمه های سنگین هستند و این عدم توازن در تولید 
و صرفه اقتصادی برای نانوایان در نهایت به کناره گیری برخی 
از نانوایان در تولید شده است. این کارشناس مسئول درباره 
حمایت های یارانه دولت از نانوایان گفت: بنا به گفته مسئولان 
کمک هزینه دولت در سال جاری حدود ۴۰ درصد اعلام شده 
است، اما با توجه به پخت نان در دو نوع 1 و ۲ باید گفت حدود 
7۰ درصد نانوایان مشمول شرایط دریافت کمک هزینه نوع یک 
هستند که به پخت نان هایی مانند لواش و... مشغول هستند و 
نانوایان نوع دو مانند سنگک پزان فقط ۲7 درصد از مجموع ۴۰ 
درصد یارانه اعلام شده را دریافت می کنند و به این ترتیب شرایط 
ادامه کار برای این گروه نیز حتی دشوارتر از بقیه نانوایان است. 

  عدم تناسب هزینه های پخت با قیمت نان
سلیمانی معتقد است: درباره افزایش هزینه های پخت نان فقط 
همین کفایت می کند که قیمت قبض آب حدود ۳ میلیون تومانی 
حال حاضر در مقایسه با قبض آب ۵۰۰ هزار تومانی دو سال قبل، 
هیچ سنخیتی با افزایش قیمت نان ندارد و اصلًا پاسخگوی تامین 
هزینه های نانوایان نیست. این کارشناس درباره دلیل عدم پخت 
نانوایان در ساعات بیشتری در مقایسه با قبل به دلیل کاهش 
سهمیه آرد گفت: بنا به گفته مسئولان مقرر شده بود که سهمیه 
آرد نانوایی ها بر اساس فروش تعداد نان فروخته شده افزایش یابد 
که البته تا حدودی مقرر شده است اما برخی از نانوایان در این 
زمینه معترض هستند. از سو دیگر به دلیل رکود کسب و کار در 
تمام اصناف، به ویژه صنف نانوایان و عدم صدور مجوز افزایش 
قیمت متناسب با حجم گرانی های موجود در جامعه، نانوایان از 
پرداخت هزینه ها به ویژه پرداخت حقوق و مزایای کارگران شاغل 
در نانواها عاجز شده اند، هر چند واقعاً به دلیل مشکلات موجود و 
سختی کار و حقوق ناچیز، دیگر کسی مایل به کارکردن در نانوایی 
نیست و این نیز به راستی معضلی برای کارفرمایان در نانوایی ها 
تبدیل شده است که امکان استخدام نانوا را از بین برده است. او 
توضیح داد: افزایش دستمزدها و گرانی ها یکی دیگر از مشکلاتی 
به شمار می آید که نانوایان با آن دست درگریبان هستند، چراکه 
الان در هر نانوایی باید حدود ۳ کارگر مشغول به کار شوند و با 
احتساب حدود 1۴ ساعت کار نانوا و افزایش دستمزد حدود ۸۰ 
درصدی طی ۲ و نیم گذشته، به راستی امکان حضور برای فعالان 
در این رشته را دشوار کرده است. در حال حاضر قیمت خمیر 
مایه در بازار آزاد به کیلویی یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان به 
نرخ دولتی رسیده است که البته پیداکردن آن نیز کار هر کسی 
نیست، از این رو نانوا برای تهیه نان مجبور به تهیه خمیرمایه از 
بازار آزاد شده و خود این امر یک ضرر و زحمت چند برابری را به 
نانوا تحمیل کرده است. از طرفی برای نانوا این سوال پیش می آید 
چرا خمیر مایه در بازار سیاه به وفور پیدا می شود و نظارتی بر آن 
توسط دستگاهای نظارتی نیست. در این خصوص اقداماتی صورت 

گرفته و امیدواریم با پیگیری های اداری و نامه های دریافتی 
سهمیه استان از کارخانجات تولیدی تامین شود. با توجه به 
ضرورت استفاده از خمیرمایه در تولید نان، فراوانی و در دسترس 

بودن آن برای نانوایان ضروری است. 
  پرونده قیمت نان در سال ۱۴۰۲ بسته شد 

بر اساس این گزارش، قیمت نان از سال 1۳۹۹ ثابت مانده و 
تغییری نداشته اما اخیرا زمزمه افزایش قیمت نان تحت عنوان 
موضوع متناسب سازی قیمت مطرح شده است. نانواداران طی 
یک سال گذشته همواره از افزایش نیافتن قیمت نان گلایه مند 
بوده اند زیرا معتقدند تورم روی کار آنها تاثیر گذاشته است. دولت 
گفته سعی دارد با ثابت نگه داشتن قیمت نان جلوی انتقال فشار 
افزایش قیمت به مردم را بگیرد. زمزمه های افزایش قیمت نان 
از ابتدای سال 1۴۰۲ شنیده می شد و در روزهای اخیر قیمت 
نان در برخی استان ها گران شده است. اما فرماندار تهران با 
تأکید بر اینکه تاکنون هیچ مصوبه ای مبنی بر افزایش قیمت 
در انواع نان نداشته و مبنای قیمت ها نیز همان مصوبات قبلی 
است، گفت: شهروندان هر گونه افزایش قیمت نان را به تعزیرات 
گزارش دهند. احمد قیومی، در تشریح انتشار برخی شایعات 
درباره افزایش قیمت نان در تهران گفت: تغییر در نوع آرد بعضی 
از خبازی ها دلیل انتشار بعضی از شایعات در افزایش قیمت نان 
است. این موضوع از قبل هم مرسوم بوده و درخواست تغییر آرد 
نوع یک به نوع دو مورد بررسی قرار می گرفته و ما به التفاوت 
توسط یارانه دولت برای نانوایی ها تأمین می شود و تاثیری در 
قیمت نان به هیچ عنوان نداشته است. وی افزود: بر همین اساس 
بعضی از نانوایی ها سوءاستفاده نموده و اقدام به افزایش قیمت 
نان می کردند که این موضوع نیز در دستور کار شورای آرد و نان 

قرار گرفته است. 
  ماجرای افزایش قیمت نان سنگگ چیست؟

بررسی ها و پیگیری های انجام شده نشان می دهد که خبرها 
در خصوص حذف آرد یارانه ای و محاسبه نرخ آرد با قیمت آزاد 
صحت ندارد اما با تصمیم کارگروه آرد و نان استان تهران سهمیه 
آرد یارانه ای ۳۰۰ نانوایی سنگک پایتخت از نوع یک به نوع دوم 
تغییر پیدا کرده است. نانوایی های سنتی در حال حاضر دو نوع 
آرد یارانه ای ۸۵۰ تومانی و 1. 1۵۰ تومانی دریافت می کنند و 
بر این اساس، قیمت نان سنگک ساده با آرد نوع یک در تهران 
۲ هزار تومان و سنگک ساده نوع دو ۳ هزار تومان است. به 
گفته رئیس اتحادیه نانوایان سنگک تهران، حدود ۹۵ درصد 
نانوایی های سنگکی پایتخت با آرد نوع دو پخت می کنند و 
تعداد بسیار کمی از سهیمه آرد نوع یک برخوردارند. اتفاقی که 
به تازگی افتاده این است که این تعداد بسیار کم که فقط ۳۰۰ 
نانوایی را شامل می شود حالا سهیمه آردشان به نوع دو تغییر 
یافته و به این ترتیب دیگر در هیچکدام از سنگکی های تهران 
سنگک ۲هزار تومانی نخواهیم داشت. این اتفاق در شرایطی 
که بیش از ۹۵ درصد نانوایی های سنگکی تا امروز هم آرد نوع ۲ 
مصرف  می کردند اتفاق قابل توجهی نیست و نمی تواند در قیمت 
قانونی و مصوب نان سنگک تغییر زیادی ایجاد کند اما کل این 
ماجرا از زاویه دیگری قابل توجه است و آن، اتفاقی است که به 

طور واقعی در نانوایی ها در حال وقوع است. 
  خبر نماینده مجلس از افزایش قیمت نان در ۱۵ 

استان 
این گزارش حاکی است؛ در حالی که در ابتدای سال تاکید شد 
امسال قرار نیست قیمت نان تغییر کند، اما در هفته های اخیر، 
اخبار افزایش قیمت انواع نان در چند استان به صورت جداگانه 
در رسانه هامنتشر شد! هرچند گفته می شود در بیش از 1۵ 
استان شاهد افزایش بیش از ۴۰ درصدی قیمت نان هستیم، اما 
دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
همچنان تاکید دارد که هیچ مصوبه ای برای افزایش قیمت نان 
اعلام نشده و با خاطیان برخورد خواهد شد! وقتی قیمت نان یک 
شبه در مشهد ۴۰ درصد افزایش یافت، احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد، درباره قیمت نان گفت: »نان در سراسر کشور قیمت واحد 
ندارد و قیمتش منطقه ای و استانی تعیین می شود. دولت نیز 
برای نظارت بر قیمت نان به شکل ویژه اقدام خواهد شد.« امسال 
تغییر قیمت بخشی از اقلام غذایی به طور رسمی از سوی نهادهای 
متولی دولتی اعلام نشد اما نرخ های جدید بی سروصدا، روی 
کالاها درج شدند. به نظر می رسد همین رویه درخصوص نان نیز 
در حال انجام شدن است و در حالی که هیچ نهاد دولتی افزایش 
قیمت نان را به طور رسمی اعلام نکرده، اما به صورت چراغ 
خاموش، قیمتش افزایش می یابد. در عین حال پایگاه خبری 
جماران از اعتراض سلمان اسحاقی نماینده خراسان جنوبی خبر 
داد و به نقل از وی نوشت: در بیش از 1۵ استان ما شاهد افزایش 
بیش از ۴۰ درصدی قیمت نان هستیم که این موضوع مردم را 
بسیار ناراحت کرده است و متأسفانه برخی از دولتمردان ما، این 

موضوعات را تکذیب می کنند. 

»آرمان ملی«    افزایش رسمی یا غیررسمی نان را بررسی می کند

 توجیه تخلفی از سرِ ناچاری
        نان بدون مجوز گران می شود؟

 معاون سازمان برنامه و بودجه گفت: 
سیاست  دولت تثبیت آرامش و ثبات در 
بازارها به ویژه بازار ارز است لذا در بودجه 
سال آینده، انتظار می رود حرکت پول از 
سایر بازارها به بازار سرمایه تسریع شود. 
سعید شوال پور، معاون اقتصادی سازمان 
برنامه و بودجه کشور، به تشریح رویکردهای 
سیاست های مالی و پولی بودجه 1۴۰۳ 
پرداخت و گفت: یکی از سوالاتی که در 
ارتباط با لایحه بودجه 1۴۰۳ مطرح می شود 
این است که سیاست انقباضی مالی در بودجه 
سال آینده، چه تأثیری روی بخش حقیقی 
اقتصاد و همین طور  روی بازار بورس و اوراق 
بهادار خواهد داشت؟ نکته حائز اهمیت این 
است که فضای بورس و بازار سرمایه بیش از 
هر چیزی در اقتصاد به آرامش و عدم تلاطم 
در بازارهای دیگر بستگی دارد، یعنی چنانچه 
بازارهای دیگر که در اقتصاد اصطلاحاً به 
بازارهای موازی معروف هستند، به خاطر 
تغییرات قیمت و افزایش تورم و افزایش 
نرخ ارز دچار بی ثباتی و تلاطم شوند، به طور 
طبیعی شاهد خروج پول از بازار سرمایه به 
سمت بازارهای دیگر خواهیم بود. شوال پور 
تصریح کرد: سیاست های اقتصادی دولت 

و بانک مرکزی بر این است که یک آرامش 
و ثبات در بازار ارز حاصل شود و نرخ تورم 
ماهانه نیز روی کانال مشخص تثبیت شده 
است؛ لذا با استمرار سیاست مالی و پولی 
در بودجه سال آینده، این آرامش و ثبات 
در اقتصاد حفظ می شود و سرمایه هایی 
که در بازارهای دیگر وجود دارد به سمت 
بازار سرمایه و بخش های مولد حرکت 
می کند. وی با اشاره به نقش بانک مرکزی 
در سیاست گذاری پولی گفت: بانک مرکزی 
در ماه های اخیر با کنترل ترازنامه بانک ها 
تلاش نموده است توازن حرکت پول بین 
دو بازار پول و سرمایه را حفظ نماید. این 
سیاست موجب کنترل نقدینگی شد و در 
نتیجه ثابت نگه داشتن تورم در یک کانال 
مشخص، منجر به کاهش هزینه های جاری 
می شود. شوال پور تاکید کرد: پیش بینی 
کارشناسان بازار سرمایه نشان می دهد که با 
ثبات بازار ارز، نرخ تورم نیز در کانال های فعلی 
حفظ می شود لذا در ماه های آینده شاهد 
رشد بازار سرمایه خواهیم بود و نقش مکمل 
سیاست گذار پولی که بانک مرکزی است در 
انضباط بخشی به بازار پول و انضباط بخشی 
به نرخ سود بانک هاست که این امر کمک 

بیشتری به رشد شاخص بورس و رونق بازار 
سرمایه خواهد کرد. معاون اقتصادی سازمان 
برنامه و بودجه با اشاره به دغدغه منتقدین 
مبنی بر افزایش سهم مالیات نسبت به سال 
1۴۰۲، خاطرنشان کرد: واقعیت این است 
که نرخ های مالیاتی تغییری نداشته و این 
افزایش مالیات ناشی از شناسایی مودیان 
جدید و جلوگیری از فرارهای مالیاتی است که 
باعث هزینه سازی مالیاتی و افزایش قیمت ها 
می شود و در نتیجه برآورد ما نشان می دهد 
که بودجه 1۴۰۳ برای فعالیت شرکت ها 
و سود شرکت ها اثر منفی نخواهد داشت و 
افزایش سودآوری شرکت ها یک خبر خوب 
و مثبت برای بازار سرمایه و همچنین برای 
فضای کسب و کار است. وی اضافه کرد: برای 
شرکت های دولتی و خصوصی هیچ گونه 
نگرانی نباید وجود داشته باشد. نگرانی فعالان 
بخش خصوصی و فعالان بازار نسبت به بودجه 
انقباضی کمتر است و نگرانی ها همیشه در 
مواقعی بوده است که بودجه انبساطی بوده 
و دولت مخارج جاری خود را بدون توجه به 

منابع درآمدی آن افزایش داده است. 
  ورود بخش خصوصی به اقتصاد
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به اسم اثر برون رانی بخش خصوصی توسط 
دولت؛ یعنی هر گاه دولت سهم خود را در 
اقتصاد زیاد کند، به معنی کاهش سهم بخش 
خصوصی بوده است. پس بودجه انقباضی 
در حقیقت به این مفهوم است که ما داریم 
فضا را برای بخش خصوصی و برای توسعه 
سرمایه گذاری شرکت ها و ورود شرکت ها به 
عرصه اقتصاد باز می کنیم. البته کارکرد اصلی 
دولت در اینجا که بهبود فضای کسب و کار 
است نباید مغفول واقع شود. معاون اقتصادی 
سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه یکی از 
مباحثی که در ارتباط با بودجه سال 1۴۰۳ 
مطرح می شود این است که آیا این بودجه با 
هدف تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی برنامه 
هفتم سازگار است یا خیر؟ گفت: بر اساس 
برنامه هفتم توسعه، هدف اقتصاد رسیدن به 
رشد اقتصادی ۸ درصدی است و سال 1۴۰۳ 
اولین سال اجرای برنامه هفتم توسعه است، 
از طرفی یکی از تمایزهای برنامه هفتم نسبت 
به برنامه های قبل، توجه به تأمین مالی است، 
رشد یعنی در اصول مختلف برنامه هفتم 
راهکارهای مختلفی برای جذب منابع مالی 
و تحقق رشد اقتصادی ۸ درصد پیش بینی 

شده است. 

معاون سازمان برنامه و بودجه: 

سیاست دولت ثبات در بازار ارز است


